
Voorzitter: Weisglas

Tegenwoordig zijn 142 leden, te
weten:

Van Aartsen, Aasted Madsen-van
Stiphout, Adelmund, Albayrak, Algra,
Aptroot, Arib, Van As, Atsma,
Azough, Van Baalen, Bakker,
Balemans, Van Beek, Blok, Blom, Van
Bochove, Boelhouwer, Bos, Brinkel,
Bruls, Buijs, Bussemaker, Van de
Camp, Cornielje, ÇoÈ ruÈ z, Crone, Van
Dam, Depla, DezentjeÂ Hamming, Van
Dijk, Van Dijken, Dijksma, Dijssel-
bloem, Dittrich, Douma, Dubbelboer,
Duivesteijn, Duyvendak, Eerdmans,
Van Egerschot, Eijsink, Eski, Eurlings,
Ferrier, Van Fessem, Fierens, Geluk,
Van Gent, Gerkens, Giskes, Griffith,
De Haan, Van Haersma Buma,
Halsema, Van der Ham, Hamer,
Haverkamp, Heemskerk, Herben,
Hermans, Hessels, Van Heteren, Van
Hijum, Hirsi Ali, Hofstra, Ten Hoopen,
Huizinga-Heringa, Jager, Joldersma,
Kant, Karimi, Koenders, Koomen,
Koopmans, Kortenhorst, Kraneveldt,
De Krom, Kruijsen, Lambrechts,
Lazrak, Leerdam, Van Lith, Luchten-
veld, Marijnissen, Mastwijk, Van
Miltenburg, Mosterd, Nawijn, De
NereÂe tot Babberich, Van Nieuwen-
hoven, Noorman-den Uyl, Van
Oerle-van der Horst, Omtzigt, Oplaat,
ÖrguÈ , Ormel, De Pater-van der Meer,
Rambocus, Rijpstra, Rouvoet,
Samsom, Schippers, Schreijer-Pierik,
Slob, Smeets, Smilde, Smits,
Snijder-Hazelhoff, Spies, Van der
Staaij, Sterk, Straub, Stuurman,
SzaboÂ , Tichelaar, Timmer, Timmer-
mans, Tjon-A-Ten, Tonkens, Varela,
Veenendaal, Van Velzen, Vendrik,
Verbeet, Verburg, Verdaas, Vergeer,
Verhagen, Visser, Van der Vlies, Vos,
Bibi de Vries, Jan de Vries, Klaas de
Vries, Van Vroonhoven-Kok,

Waalkens, Weekers, Weisglas,
Wilders, De Wit en Wolfsen,

en de heren Remkes, minister van
Binnenlandse Zaken en Koninkrijks-
relaties, Donner, minister van
Justitie, mevrouw Peijs, minister van
Verkeer en Waterstaat, de heer De
Geus, minister van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid, mevrouw Nijs,
staatssecretaris van Onderwijs,
Cultuur en Wetenschap, de heren
Van der Knaap, staatssecretaris van
Defensie, Rutte, staatssecretaris van
Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
en mevrouw Ross-van Dorp,
staatssecretaris van Volksgezond-
heid, Welzijn en Sport.
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De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Van Bommel en Kalsbeek, wegens
ziekte;

Van Winsen, wegens verblijf
buitenslands;

Van Heemst en Vietsch, wegens
bezigheden elders.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: Ontvangen is een
bericht van het overlijden op 25 april
van de heer Ton Kerkhofs, griffier
van de Kamer van 1 februari 1986 tot
1 maart 1993.

Namens de Kamer heb ik een
bericht van rouwbeklag gezonden
aan de nabestaanden. Wij hebben
goede herinneringen aan het
opgeruimde karakter van de heer
Kerkhofs en aan de bijdragen die hij
gedurende vele jaren heeft geleverd

aan het goed functioneren van de
Tweede Kamer.

Aan de orde is het mondelinge
vragenuur, overeenkomstig artikel
136 van het Reglement van orde.

Vragen van het lid ÖrguÈ aan de
minister van Justitie over het
mogelijk door de directie bewust
niet bij de politie aangeven van
verkrachtingen binnen de
justitiële inrichting Den Engh.

©

Mevrouw Örgü (VVD): Voorzitter.
Gelukkig gaat het met het merendeel
van onze jongeren goed. Zo'n 90%
weet wat ze moet doen en heeft
geen problemen. 10% van de
jongeren ontspoort echter en pleegt
steeds zwaardere misdrijven. Voor
die laatste groep jongeren beschik-
ken wij over verschillende jeugdge-
vangenissen.

Den Engh is zo'n jeugdgevangenis,
waar verschillende groepen jongeren
in zitten. Dat loopt van zwakbegaafde
jongeren die lichte misdrijven
hebben begaan tot zwakbegaafde
jongeren die vrij ernstige misdrijven
hebben gepleegd als mishandeling,
poging tot doodslag en zelfs
verkrachting.

Volgens het Utrechts Nieuwsblad
van afgelopen vrijdag, zaterdag en
maandag zijn er opnieuw geluiden
over incidenten die niet worden
gemeld. Afgelopen december heeft
mijn fractie al vragen gesteld over de
ongeregeldheden binnen Den Engh.
Destijds kreeg mijn fractie echter te
horen dat het slechts incidenten
waren en dat er geen sprake was van
lichamelijk geweld tegen pupillen en
personeel. Men vond externe
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ondersteuning daarom ook niet
nodig.

De berichtgeving van de afgelopen
dagen is een teken dat er weinig is
veranderd. Deze nieuwe beschuldi-
gingen aan het adres van Den Engh
zijn uiterst zorgwekkend. Er wordt
namelijk gesteld dat gewelds-
incidenten niet bij de politie worden
aangegeven. Het personeel moet
aanrandingen door pupillen
verzwijgen. Kritisch personeel krijgt
geen ruimte. Personeel moet zelf
achter de ontsnappingen aan en er
zijn geen veiligheidsmaatregelen
getroffen voor mogelijke opstanden.

Voorzitter. Ik ben geschrokken.
Voor de pupillen is het van belang
dat zij een gedegen heropvoeding
krijgen. Om die reden stel ik de
volgende concrete vragen.
- Wordt personeel van Den Engh
door de directie van Den Engh
verzocht, aanrandingen en verkrach-
tingen van en door pupillen te
verzwijgen?
- Worden ouders van slachtoffers
van verkrachting in het belang van
hun kind door de directie van Den
Engh afgeraden aangifte te doen?
- Hoeveel zedendelinquenten zijn bij
Den Engh ondergebracht? En is er
een directe relatie tussen de
aanwezigheid van zedendelinquenten
en de gesignaleerde verkrachtingen?
- Worden begeleiders, wanneer
pupillen uit de inrichting ontsnappen,
door de directie geacht, zelf achter
die jongens aan te gaan?
- Welk veiligheidsmateriaal staat
begeleiders binnen de inrichting ter
beschikking?
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Minister Donner: Voorzitter.
Mevrouw ÖrguÈ wijst op vragen die
eerder door haar zijn gesteld. Als ik
de berichtgeving lees, moet ik dan
ook constateren dat die ten dele
terugslaat op precies die feiten,
waarover mevrouw ÖrguÈ eerder
vragen heeft gesteld. Het is een
nieuw bericht, maar uit dit bericht
blijkt niet dat er nieuwe feiten aan
het licht zijn gekomen.

De berichtgeving is gebaseerd op
verhalen van ex-medewerkers, die
ontslagen zijn bij Den Engh. Dat is
doorgaans niet het meest betrouw-
bare materiaal om mee te werken.
Het blijft desondanks belangrijk dat
er duidelijkheid komt. Ik constateer
dat het deels gaat om verhalen die al
eerder in het Utrechts Nieuwsblad
zijn verschenen. Dit blad herhaalt

deze verhalen met grote regelmaat.
Voor zover ik dat op korte termijn
heb kunnen natrekken, blijken een
aantal feiten zonder substantie te
zijn; daarbij doel ik met name op de
cadeaus en de verkrachting van
dochters. Desondanks heb ik,
teneinde op dit punt zekerheid te
krijgen, de directie gevraagd om mij
nader rapport uit te brengen over de
verschillende in het artikel genoemde
feiten. Naar aanleiding van dat
rapport zal ik vervolgens bezien of
een apart onderzoek daarnaar
gewenst is. De concrete vragen van
mevrouw ÖrguÈ wil ik graag
meenemen in het onderzoek.

Ik wil nog wijzen op eÂeÂn punt. In
haar vooronderstelling gaat
mevrouw ÖrguÈ uit van de verkeerde
aanname dat Den Engh een
jeugdgevangenis is.

Mevrouw Örgü (VVD): Ik dank de
minister voor de toezegging om
hiernaar zelf nader onderzoek te
doen. In het licht van de berichtge-
ving in het Utrechts Nieuwsblad is
dat ook nodig. Wij hebben grote
zorgen op dit punt. Wanneer zal de
minister met dit rapport komen en
de Kamer daarover berichten? Hij
stelt terecht dat het nieuwe berichten
zijn en dat deze niet hetzelfde zijn als
wat hij in december van ons heeft
vernomen. Ik wil snel antwoord op
mijn concrete vragen.

Minister Donner: Ik heb al aangege-
ven dat ik de directie heb gevraagd
om mij zo snel mogelijk over deze
feiten te rapporteren. Op basis
daarvan zal ik bezien of en op welke
wijze nader onderzoek nodig is. Ik
kan in ieder geval toezeggen dat ik
de Kamer inlicht over het besluit dat
ik daarover neem. Daarbij zal ik
eventueel ook de gestelde feitelijke
vragen beantwoorden.

Mevrouw Örgü (VVD): Over welke
termijn gaat het dan?

Minister Donner: Vrijdag stond de
zaak in de krant. Zo snel als de
Kamer vragen kan stellen, kan de
directie die niet onmiddellijk
beantwoorden. De genoemde feiten
zijn voor een deel geen nieuwe feiten
maar het recyclen van oude roddels.
Bij andere feiten is er een verteke-
ning van het beeld. Desondanks wil
ik een nader concreet rapport krijgen
van de directie over de feiten die er
zijn. In het licht daarvan bekijk ik
vervolgens op welke wijze nader

onderzoek noodzakelijk is. Als ik dat
verslag van de directie heb ontvan-
gen, zal ik de Kamer per brief
inlichten over wat ik verder zal doen.

Mevrouw Örgü (VVD): Betekent dit
dat de Kamer volgende week een
antwoord heeft?

Minister Donner: Mevrouw ÖrguÈ
moet mij niet vastleggen op een
termijn; ik doe het zo snel mogelijk.
In dit soort zaken is snelheid echter
vaak de vijand van zorgvuldigheid.

Mevrouw Örgü (VVD): Het instituut
zelf en de jongeren in Den Engh
hebben er baat bij dat de minister zo
snel mogelijk helderheid verschaft.
De berichten in de kranten zijn uiterst
zorgwekkend. In dat kader vraag ik
de minister opnieuw om binnen nu
en tien dagen duidelijkheid te geven.

Minister Donner: Wat ook zorgwek-
kend is, is de wijze waarop bij dit
soort roddels een geluidsversterker
wordt gebruikt door er op deze
manier aandacht aan te besteden.
Ook daarmee moet rekening worden
gehouden. De instelling en ik zijn
zich volledig bewust van het belang
om rust op dit punt te brengen. Ik wil
nu echter geen termijn van tien
dagen of twee weken noemen. Wij
zijn ervan overtuigd dat er zo snel
mogelijk duidelijkheid moet komen;
de Kamer krijgt daarover bericht. Als
dat er niet is na de termijn waarbin-
nen mevrouw ÖrguÈ vindt dat het er
moet zijn, kan er onmiddellijk contact
worden opgenomen. Nogmaals, ik
zeg toe dat het zo snel mogelijk
gebeurt.

Mevrouw Vos (GroenLinks): Ook de
fractie van GroenLinks vindt de
berichten schokkend en het is dus
belangrijk dat wij precies weten wat
hier aan de hand is. Mijn vragen
richten zich op twee onderwerpen.
Moet niet nogmaals gekeken worden
naar de effectiviteit van deze vorm
van behandeling van jongeren? Is de
groepsgerichte aanpak wel geschikt
voor alle jongeren die er zitten? Kan
deze aanpak een relatie hebben tot
de uitwassen die plaatsvinden? In de
tweede plaats vraag ik mij af of het
toezicht op deze instanties niet moet
worden verbeterd. Wellicht moet het
toezicht eenzelfde vorm aannemen
als het toezicht op de jeugdgevange-
nissen.

Minister Donner: Er vindt evaluatie
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plaats van de methode-Den Engh. Ik
heb al herhaaldelijk in de Kamer
aangegeven dat het nog geen
beproefde methode is die geeÈva-
lueerd moet worden. Doorgaans
dringt de Kamer zelf aan op
uitbreiding van het aantal plaatsen
volgens de methode-Den Engh in de
veronderstelling dat de methode zo
effectief is gebleken. Ik heb nog geen
gronden om aan te nemen dat de
methode niet effectief is, maar dat
heb ik van het tegendeel evenmin.
Wij zitten nog in het evaluatietraject.

De tweede vraag van mevrouw
Vos was: moet het toezicht worden
verbeterd? In alle eerlijkheid moet ik
zeggen dat ik daarover pas een
oordeel kan geven als ik heb
gehoord wat de substantie van deze
feiten is en als ik de resultaten heb
van het nader onderzoek. Ik vind
krantenberichten die vooral gevoed
worden vanuit eÂeÂn bron die
consistent een beeld probeert te
schetsen dat tot nu toe niet
bevestigd is door de feiten, geen
aanleiding om te zeggen dat het
toezicht niet in orde zou zijn. Wij
moeten het daarover hebben als wij
weten wat de werkelijke feiten zijn,
maar niet enkel op basis van
krantenberichten.

De heer De Wit (SP): In de inleiding
van zijn antwoord zegt de minister
dat een groot deel van de kranten-
berichten gebaseerd is op de
verhalen ex-medewerkers.
Ex-medewerkers zijn volgens de
minister doorgaans niet de meest
betrouwbare bron. Drukt de minister
zich hiermee wel zorgvuldig genoeg
uit? Ik spreek voor mijzelf, maar als
Kamerlid heb ik hierdoor al bij
voorbaat de neiging om te veronder-
stellen dat in het rapport van de
directie ook zo wordt gedacht over
de mededelingen van de ex-mede-
werkers. Is men wel voldoende
objectief om te oordelen over de
feiten? Ik ben het van harte met de
minister eens dat hij eerst de feiten
op tafel wil zien. Loopt de minister
echter niet bij voorbaat het risico dat
ook het rapport van de directie juist
om die reden als minder objectief
beoordeeld zal worden?

Minister Donner: Dat risico kleeft
altijd aan een verslag van een
directie zelf, maar dit zal uit het
verslag in kwestie moeten blijken.
Daarom geef ik ook aan dat voor mij
de kous op dat moment niet af is. De
zorgvuldigheid vergt echter dat ik de

directie tenminste moet vragen om
haar verhaal te doen, in het geval
waarin een ex-medewerker een krant
vindt om zijn berichtgeving ter hand
te nemen. Daarna kan ik beoordelen
hoe het verder moet. Nogmaals, ik
erken volledig het belang dat
mevrouw ÖrguÈ hecht aan de
beeldvorming. Dit verhaal moet te
rusten worden gelegd en die factor
zal zwaar meetellen bij de beslissing
over ''hoe verder?''. Het is bekend
dat de bron bestaat uit
ex-medewerkers die met ruzie zijn
weggegaan. Ik heb daarover een
opmerking gemaakt omdat ik niet wil
dat het feit dat ik om een rapport
vraag en aangeef dat er verder
onderzoek gedaan wordt, het beeld
schept dat er meer substantie in de
feiten zit dan ik tot nu toe vermoed.

Vragen van het lid ÇoÈ ruÈ z aan de
minister van Justitie over toename
en verharding van de jeugd-
criminaliteit.
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De heer Çörüz (CDA): Voorzitter. Uit
cijfers van operatie Jong, een door
het kabinet ingesteld projectbureau
inzake het jeugdbeleid, blijkt het
navolgende. Van 1997 tot 2000
werden plusminus 47.000 minderja-
rige verdachten door de politie
verhoord. In 2002 was dit aantal
gestegen tot maar liefst 55.000. In
1999 werden 9.500 geweldsdelicten
door jongeren geregistreerd. In 2002
was dit aantal al gestegen tot 12.000.
Het aantal vernielingen nam toe van
11.500 tot 15.500. Het aantal
verdachte meisjes is sinds 1990
verdubbeld.

Kortom, er is sprake van veront-
rustende getallen en ontwikkelingen.
Ik stel de minister daarom de
volgende vragen. Kloppen de
getallen en hoe interpreteert de
minister deze bevindingen in het
licht van zijn recente nota Jeugd
terecht? Heeft de bewindspersoon
een verklaring voor deze behoorlijke
toename en geven deze ontwikkelin-
gen aanleiding tot aanscherping of
bijstelling van het beleid? Kan de
minister de meest recente cijfers op
het gebied van jeugdcriminaliteit
aangeven?
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Minister Donner: Voorzitter. De
cijfers kloppen ongetwijfeld, want zij

zijn afkomstig van het departement
van Justitie. Geven deze cijfers
aanleiding tot aanpassing van het
project Jeugd terecht? Het antwoord
op die vraag is neen, want dit
programma was op deze cijfers
gebaseerd. Het zijn oude cijfers, die
in het kader van de operatie Jong
aan de heer Van Eijck zijn verstrekt,
mede als achtergrond van het
rapport Jeugd terecht. In hoeverre de
publicatie in de Telegraaf berust op
mededelingen zoals die worden
beschreven, onttrekt zich aan mijn
waarneming. Deze oude cijfers zijn
verwerkt in het beleid en zij zijn
besproken met de Kamer. Op dit
moment heb ik nog geen nieuwe
cijfers, althans niet over 2003. Uit de
cijfers over 2002 komt het beeld naar
voren dat de lijn zich lijkt te
stabiliseren. Ik gaaf daarover nog
geen zekerheid, want dat is
onderwerp van de voortgangsrappor-
tage over zowel het veiligheids-
programma als het programma
Jeugd terecht. Op dat moment kan ik
daar duidelijker uitspraken over
doen. In alle gevallen wijs ik erop dat
wij, naast Jeugd terecht, de operatie
Jong hebben ingezet, om ook in de
preventieve sfeer te trachten deze lijn
om te buigen. Het projectbureau
Jong en de heer Van Eijck zijn ervoor
om cooÈ rdinatie te brengen in het
overheidsbeleid met betrekking tot
onder meer jeugdcriminaliteit en om
ervoor te zorgen dat deze cijfers zo
snel mogelijk weer worden omgebo-
gen, maar dan naar beneden.

De heer Çörüz (CDA): Met dat laatste
zijn wij het natuurlijk allen van harte
eens. Het gaat ons er ten slotte om,
de getallen naar beneden om te
buigen. Ik houd de minister echter
voor dat er heel veel geld omgaat in
jeugdbeleid en allerlei aanverwante
zaken. De Kamer mag dan op een
gegeven moment met recht en reden
resultaten willen zien. De minister
heeft het over oude getallen, maar
naar ons inzicht is er sinds 1999
sprake van een toename. Inmiddels
heeft die lijn zich gestabiliseerd,
maar wel op een hoger niveau. Heeft
de minister wel voldoende capaciteit
om met name de toegenomen,
weliswaar gestabiliseerde, aantallen
aan te pakken? Hoe staat het met de
verantwoordelijkheid van ouders en
met zaken als taakstraffen? Bieden
deze een afdoend antwoord op de
toegenomen omvang van het
probleem?
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